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P R O T O K Ó Ł Nr XVIII/12 

z Sesji Rady Gminy Nowinka odbytej w dniu 
27 grudnia 2012 r. w Gminnym Ośrodku Kultury w Nowince 

 

Obrady XVIII sesji otworzył o godz. 10:00 Przewodniczący Rady Waldemar 
Jedliński, powitał przybyłych radnych, sołtysów, mieszkańców Gminy, pracowników Urzędu 
Gminy oraz: 

− Wójta Gminy Nowinka – Dorotę Winiewicz; 

− Zastępcę Wójta – Ewę Bożenę Konstantynowicz; 
W sesji uczestniczyli następujący radni. 

1. Augustynowicz Jolanta 
2. Bujkowski Jan 
3. Chrulski Marcin 
4. Jedliński Waldemar 
5. Kłoczko Jerzy 
6. Korzun Bogusław 
7. Łazarski Marek 
8. Paszkiewicz Wojciech 
9. Pietrewicz Grzegorz 
10.  Prawdzik Grzegorz 
11. Rowiński Krzysztof 
12. Statkiewicz Krystyna 
13. Topolska Iwona 
14. Zakrzewski Zenon 
15. Zawadzki Robert 

AD.1.Otwarcia sesji dokonał Przewodniczący Rady Gminy Waldemar Jedliński 
wypowiadając formułę „otwieram XVIII Sesję Rady Gminy Nowinka” i stwierdził quorum. 
Na ustawowy skład 15 radnych wszyscy byli obecni, więc sesja jest prawomocna 
do podejmowania decyzji.   

AD.2 Następnie Przewodniczący Rady przedstawił proponowany porządek obrad sesji: 

1. Otwarcie sesji i powitanie. 
2. Przyjęcie porządku obrad 
3. Przyjęcie protokołu z XVII sesji Rady Gminy. 
4. Sprawozdanie Wójta z działalności w okresie międzysesyjnym. 
5. Podjęcie uchwał w sprawie: 

1) Uchwała w sprawie zmian w budżecie Gminy na 2012 rok. 
2) Uchwała w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy finansowej Gminy Nowinka 

na lata  2012 -2021 
3) Uchwała w sprawie uchwalenia budżetu gminy Nowinka na 2013 rok. 
4) Uchwała w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy finansowej gminy 

Nowinka na lata 2013- 2043. 
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5) Uchwała w sprawie pożyczki z budżetu Państwa w ramach postępowań 
ostrożnościowych i naprawczych. 

6) Uchwała w sprawie stawki opłaty miejscowej. 
7) Uchwała w sprawie wysokości stawek podatku od środków transportowych. 
8) Uchwała w sprawie Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych 
9) Uchwała w sprawie Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii na 2013r. 
10) Uchwała w sprawie Regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie 

Gminy Nowinka. 
11) Uchwała w sprawie szczegółowego sposobu i zakresu świadczenia usług w 

zakresie odbierania odpadów komunalnych od właścicieli nieruchomości i 
zagospodarowania tych odpadów. 

12) Uchwała w sprawie wyboru ustalenia opłaty za gospodarowanie odpadami 
komunalnymi oraz ustalenia wysokości tej opłaty. 

13) Uchwała w sprawie terminu, częstotliwości i trybu uiszczania opłaty za 
gospodarowanie odpadami komunalnymi. 

14) Uchwała w sprawie wzoru deklaracji o wysokości opłaty za gospodarowanie 
odpadami komunalnymi składanej przez właściciela nieruchomości. 

15) Uchwała w sprawie ustalenia wynagrodzenia Wójta. 
16) Uchwała w sprawie przyjęcia programu współpracy Gminy Nowinka z 

organizacjami pozarządowymi oraz innymi podmiotami prowadzącymi 
działalność pożytku publicznego na 2013 rok. 

17) Uchwała w sprawie wystąpienia Gminy Nowinka ze Stowarzyszenia Euroregion 
„ Niemen”. 

      6. Wnioski i interpelacje. 
      7. Wolne wnioski. 
      8. Zakończenie sesji. 
Przewodniczący Rady zapytał radnych czy mają jakieś uwagi i wnioski do proponowanego 
porządku obrad. 
Głos zabrał Radny Grzegorz Pietrewicz i wniósł wniosek o zmianę porządku obrad o punkt. 

Zaproponował czy nie wypadałoby zamienić punktu 2 z 3 porządku obrad oraz punktu 7 
przed punktem aktualnym trzecim, chodzi o uchwałę w sprawie wysokości podatku od 
środków transportowych. Bo dziwnie to wygląda, że najpierw uchwalamy budżet a później 
podatki. 

Pani Wójt: Panie Grzegorzu ta uchwała była podjęta na poprzedniej sesji i z racji tego że 
wkradł się tam błąd że uchwała wchodzi z dniem 01.01.2012 a powinno być 2013 i dlatego to 
jest ta zmiana. Stawki są, ustalaliście je Państwo na poprzedniej sesji. 

Przewodniczący Rady: Czy to jest wniosek formalny? 
Radny Grzegorz Pietrewicz: Tak formalny. 
Przewodniczący Rady: W takim razie poddaje to pod głosowanie. Zapytał radnych, kto jest za 
przyjęciem zmiany porządku obrad. W wyniku przeprowadzonego głosowania 1 głosem „za”, 
przeciw: 0, 14 głosami „wstrzymał się” wniosek Pana Pietrewicza przeszedł. 
Przewodniczący Rady: W takim razie musimy zmienić. 
P. Wójt: Panie Grzegorzu może Pan by jeszcze to sprecyzował, 3 przed 2, bo uchwala w 
sprawie zmiany WPF to jest to uchwała i WPF która obowiązuje jeszcze teraz. Natomiast 
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regulujemy jeszcze stan na 2012 a potem przechodzimy do budżetu na 2013. To znaczy 
najpierw chcecie Państwo ustalać 2013 rok, a potem zmieniać w 2012 r. 
Radny Grzegorz Pietrewicz: A prognoza na 2012 -2021. 
P. Wójt: Tak, ale obowiązująca do końca tego roku, jedynie. Obowiązująca tylko do tego roku 
bo w punkcie 4 jest uchwała w sprawie uchwalenia WPF na 2013-2043. To już nowy 
dokument obowiązywać będzie jak go Państwo uchwalicie od 01.01.2013 r. Dlatego zmiana 
jest w tej starej prognozie finansowej dlatego, że zmiany w budżecie 2012 r. trzeba nanieść te 
same zmiany w 2012 r. w wieloletniej prognozie i to uporządkować.  
P.O Skarbnika: Ta pierwsza odnosi się do starego roku 2012 i ona była uchwalona do 2021. 
Następna uchwała, czyli prognoza z punktu 6 to jest nowa prognoza 2013-2043 i w tej 
uchwale traci moc ta uchwała z punktu, 2 więc musi być zachowana taka kolejność a nie inna. 
P. Wójt: No, bo jak straci moc uchwała która jest ujęta w punkcie 2 to potem już nie będziecie 
Państwo tego przegłosowywać tak naprawdę. 
Radny Jerzy Kłoczko: Ale już zostało. 
P. Wójt: Nie zostało przegłosowane 1 głosem, zmiana została przegłosowana1 głosem. A nie 
może być zmieniony punkt 2 z 3. 
Przewodniczący Rady przedstawił propozycje, aby jeszcze raz podejść do głosowania. 
P. Wójt: wyjaśniła jeszcze raz, że, jak co roku uchwala się budżet wiec musimy tutaj uchwalić 
WPF. Razem z budżetem nowym, co roku i w tej chwili, jeżeli nanosimy przez cały rok. 
Zmiany w 2012 r. w budżecie, kwoty zdejmowane, przesuwane, dodawane, teraz musimy na 
sam koniec póki nie wygasła uchwała WPF obowiązująca w tym momencie, musimy nanieść 
zmiany, bo przecież 2012 rok w WPF też musi być zmieniony. Podobnie jak nasz budżet z 
2012 r. Patrzymy tylko na 2012 r. W momencie, kiedy uregulujemy już zmiany Państwo 
naniesiecie te zmiany, możemy przystępować do uchwalenia nowego budżetu na 2013 r. i 
WPF która będzie obowiązywać od 01.01.2013 r. Jeżeli Państwo zamienicie i uchwalicie 
budżet na 2013 r. i WPF na 2013 -2043 ten stary dokument WPF straci ważność po prostu 
traci moc. Wtedy już nie będziecie Państwo mogli nanosić w nim zmian. Więc najpierw 
musimy porządek zrobić ze zmianami w 2012 r. a potem przejść do 2013 i lat kolejnych.  
Radny Jerzy Kłoczko: Jest 3 radców prawnych poprosiłbym o wydanie opinii na ten temat, 
zagnaliśmy się w ślepy zaułek.  
Radca Prawny: Ktoś z Państwa musi wnieść wniosek o to żeby przeprowadzić reasumpcję 
głosowania. 
Przewodniczący Rady złożył wniosek o ponowne glosowanie nad zmianą proponowana przez 
Pana radnego Pietrewicza. W wyniku przeprowadzonego głosowania 9 głosami „za’, przeciw: 
0, 5 głosami „ wstrzymał się” wniosek Pana Przewodniczącego przeszedł.  
Przewodniczący Rady poprosił radnych o ponowne glosowanie nad wnioskiem Pana 
Pietrewicza. W wyniku przeprowadzonego głosowania 1 głosem „za”, 12 głosami „ przeciw” 
i 2 głosami „ wstrzymał się” wniosek Pana radnego nie przeszedł. 
Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie proponowany porządek obrad. W wyniku 
przeprowadzonego głosowania 14 głosami „za”, przeciw: 0, 1 głosem „wstrzymał się” 
porządek obrad został przyjęty. 
AD.3. Przyjecie protokołu z XVII sesji. 
Przewodniczący Rady wspomniał że protokół z XVII sesji Rady Gminy Nowinka był 
wyłożony do wglądu w biurze obsługi rady w związku z tym zwracam się do radnych o 
przegłosowanie i zatwierdzenie protokółu z XVII sesji odbytej w dniu 30.11.2012 r. 
Przewodniczący zapytał radnych czy mają jakieś zastrzeżenia. 
Radny Grzegorz Pietrewicz: Na zakończeniu sesji nie było nic wspomniane o liście 
występujących osób tylko Pan Trocki. 
Pan Antonowicz: Nie tylko, dobrze Pan zauważył, nie ma moich wypowiedzi i nie ma 
skandalicznego zachowania radnych którzy opuścili sesję przed jej zakończeniem, tak nie 
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może być. To już po raz drugi, kiedy ekipa  Pana Kłoczki wyszła z sali głosując o 
przedszkole. Statut wyraźnie mówi do jakiej pory radni mają być, według mnie ta sesja jest 
nieważna będę próbował to wyjaśnić. Dziwnie się, że Pani Kuprewicz, młoda kobieta która 
mnie posądza o sklerozę, pod czyje dyktando tego nie ujęła, nie było na koniec spisu chętnych 
do zabrania głosu, Pani chyba Szypulewska za mną była, ja nie dokończyłem swoich 
wypowiedzi. Na trudne pytanie trzeba odpowiadać Państwo radni a nie wychodzić to jest 
skandaliczne zachowanie i proszę wciągnąć to do protokołu z tej sesji. 
Radny Jerzy Kłoczko: Mogę Panie Przewodniczący chciałbym powiedzieć że padło słowo że 
Pan Przewodniczący sesje zakończył i wtedy radni maja prawo i mogą wychodzić. 
Pan Antonowicz: To Pan Przewodniczący złamał prawo. 
Radny Kłoczko: Ale Panie Antonowicz to proszę do Pana Przewodniczącego nie do radnych. 
Przewodniczący Rady: protokół jest wyłożony w biurze rady, każdy miał prawo wnieść 
zastrzeżenia na piśmie i bardzo proszę to zrobić. 
 Radny Jerzy Kłoczko: Czemu na piśmie? 
Przewodniczący rady: Mało tego trzeba było wnieść to, radni mogą, mieszkańcy mogą wnieść 
swoje uwagi do protokółu. On jest wyłożony i taka jest procedura. 
Radny Jerzy Kłoczko: Nie zgadzam się z Panem, po to mamy punkt przyjecie protokołu po to 
są radni i radni mają zagłosować i radni mogą osobiście czy są jakieś zastrzeżenia, 
Przewodniczący Rady: oczywiście, że tak. Może Pan wnieść do biura. 
Radny Jerzy Kłoczko: Nie dzisiaj, a nie na piśmie, z tego co pamiętam protokół powinien 
odzwierciedlać wszystko to co się działo na sesji do momentu kiedy Przewodniczący powie 
zamykam sesję. 
Radca Prawny Sebastian Piekarski wyjaśnił, iż w trakcie obrad lub nie później niż na 
najbliższej sesji radni mogą zgłaszać poprawki lub uzupełnienia do protokołu, przy czym o 
ich uwzględnieniu rozstrzyga Przewodniczący rady po wysłuchaniu protokolanta i 
przesłuchaniu taśmy z nagrania przebiegu sesji. Więc, Państwo radni mają w tej chwili jak 
najbardziej prawo zgłaszać poprawki, a Pan Przewodniczący o tym zdecyduje. 
Przewodniczący Rady: Ja mówiłem na poprzedniej sesji ze protokół jest do wglądu i można 
poprawki wnosić w biurze obsługi rady. 
Radny Jerzy Kłoczko: Nie Panie Przewodniczący dzisiaj jest dzień i dzisiaj można składać 
poprawki i Pan to musi przyjąć, musi być zapisane, najwyżej nie będzie przegłosowany 
protokół dzisiaj, proste. 
Przewodniczący Rady: Mam propozycję aby ten protokół oddać do poprawki i na następnej 
sesji go zatwierdzić. Chodzi o uzupełnienie. 
Radny Jerzy Kłoczko: I teraz radni powinni i mieszkańcy za pośrednictwem radnych wnieść 
poprawki, Pani zapisze, na następny raz Pani wydrukuje, radni przeczytają i wtedy przyjmą 
znowu albo nie. 
Pan Antonowicz: Pani Wójt, Panie Przewodniczący dlaczego akurat niewygodne pytania 
które zostały skierowane, nie zostały w protokóle. Pod czyje dyktando Pani Kuprewicz pisała 
ten protokół. 
P. Wójt: Proszę Państwa z racji tego że mam 1 godzinę tu z Państwem bo muszę być dzisiaj w 
Białymstoku w bardzo ważnej sprawie, żeby można było dostać pieniądze z Wojewódzkiego 
Funduszu Ochrony Środowiska za Kopanicę i Tobołowo, dlatego ja bardzo proszę, 
chciałabym kilka rzeczy jeszcze powiedzieć i mam nadzieje, ze Pan Przewodniczący udzieli 
głosu przy czytaniu sprawozdania, bo mam trzy kwestie, które chciałabym poruszyć, bo 
potem nie będę mogła odpowiadać na łatwe ani trudne pytania, bo muszę jechać dzisiaj. Teraz 
jest czas żeby każdy radny mógł wnieść proponowane poprawki, Pani Iza zapisze każdą jedną 
proponowana poprawkę, Pan Przewodniczący potem spokojnie to odczyta, odsłucha taśmę i 
zdecyduje co z tym potem zrobić. Bardzo proszę Państwa radnych żebyście teraz mogli 
zgłaszać proponowane poprawki do protokołu.  
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Radny Jerzy Kłoczko: po co to przedłużać, podałem propozycję i koniec. 
Przewodniczący Rady: Dobrze, pytam Państwa radnych, jakie poprawki chcą wnieść do 
protokołu. 
Radny Grzegorz Pietrewicz: Dopisanie do protokołu końcówki sesji. 
P. Wójt: Ma być wszystko do momentu padnięcia słów „ zamykam sesję”. 
Przewodniczący Rady; Odsłuchamy taśmę i uzupełnimy jeszcze raz protokół z XVII sesji i 
przedstawimy do zatwierdzenia na następnej sesji rady gminy. Kto jest z Państwa radnych 
żeby taka procedura została przeprowadzona. W wyniku głosowania jednomyślnie 15 głosami 
„za” protokół zostanie przedstawiony do przegłosowania na następnej sesji Rady Gminy. 
Radny Jerzy Kłoczko: Panie Przewodniczący można wniosek formalny, w związku z tym że 
Pani Wójt powiedziała, że ma tylko godzinę czasu to ja bym proponował żeby najważniejsze 
sprawy, dotyczące sołtysów, mieszkańców żeby Pani Wójt wysłuchała.  
AD. 4 Sprawozdanie Wójta z działalności w okresie międzysesyjnym. 
P. Wójt: Proszę Państwa z racji tego, ze rzeczywiście nie będę uczestniczyła w wolnych 
wnioskach bardzo proszę żeby wszelkie pytania bądź problemy Państwa zgłaszać, Pani Iza 
zapisze i ja będę na pewno poinformowana o wszelkich Państwa zapytaniach. Natomiast 
proszę w tej chwili pozwolić na parę słów. Przeczytam sprawozdanie z działalności Wójta: 
Uchwały podjęte na XVII sesji Rady Gminy Nowinka dnia 30.11.2012 r.: 

1. Uchwała NR XVII/103/12 Rady Gminy Nowinka z dnia 30 listopada 2012 r. w 
sprawie przyjęcia zmian w Statucie Związku Komunalnego Biebrza. 

2. Uchwała NR XVII/104/12 Rady Gminy Nowinka z dnia 30 listopada 2012 r. w 
sprawie wieloletniego programu gospodarowania mieszkaniowym zasobem gminy na 
lata 2013 - 2017. 

3. Uchwała NR XVII/105/12 Rady Gminy Nowinka z dnia 30 listopada 2012 r. w 
sprawie zmian w budżecie gminy na 2012 rok. 

4. Uchwała NR XVII/106/12 Rady Gminy Nowinka z dnia 30 listopada 2012 r. w 
sprawie zmiany uchwały Nr XXXIV/239/02 Rady Gminy Nowinka z dnia 29 sierpnia 
2002r. w sprawie utworzenia Biura Obsługi Szkół w Nowince i nadania jego Statutu. 

5. Uchwała NR XVII/107/12 Rady Gminy Nowinka z dnia 30 listopada 2012 r. w 
sprawie określenia stawek podatku od nieruchomości. 

6. Uchwała NR XVII/108/12 Rady Gminy Nowinka z dnia 30 listopada 2012 r. w 
sprawie wysokości stawek podatku od środków transportowych. 

7. Uchwała NR XVII/109/12 Rady Gminy Nowinka z dnia 30 listopada 2012 r. w 
sprawie obniżenia średniej ceny skupu żyta dla celów wymiaru podatku rolnego na 
terenie Gminy Nowinka. 

8. Uchwała NR XVII/110/12 Rady Gminy Nowinka z dnia 30 listopada 2012 r. w 
sprawie stawki opłaty miejscowej. 

9. Uchwała NR XVII/111/12 Rady Gminy Nowinka z dnia 30 listopada 2012 r. w 
sprawie przedłużenia obowiązywania taryf dla zbiorowego zaopatrzenia w wodę i 
zbiorowego odprowadzania ścieków. 

Zarządzenia Wójta: 
1 Zarządzenie nr 68/12 - z dnia 4 grudnia 2012 r. w sprawie wyznaczenia podmiotów, w 

których jest wykonywana nieodpłatna, kontrolowana praca na cele społeczne oraz 
praca społecznie użyteczna. 

2 Zarządzenie nr 69/12 - z dnia 7 grudnia 2012 r. w sprawie powołania komisji do 
odbioru robót budowlanych. 

3 Zarządzenie nr 70- z dnia 13 grudnia 2012 r. w sprawie zmian w budżecie gminy na 
2012 rok. 
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4 Zarządzenie nr 71- z dnia 17 grudnia 2012 r. w sprawie ustalenia wysokości czynszu 
za lokale użytkowe oraz ustalenie stawek czynszu za najem lokali użytkowych i 
innych opłat za używanie lokalu. 

Ponadto istotne sprawy: 
1. 12 grudnia odbyło się w Urzędzie Miasta spotkanie burmistrzów i wójtów w sprawie 

opłaty za odbiór nieczystości od mieszkańca, na którym postanowiono zorganizować 
ponowne spotkanie z udziałem zarządu BIOM. 

2. 13 grudnia odbyło się spotkanie wójtów z przedstawicielami Narodowego Funduszu 
Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej oraz z Wojewódzkim Funduszem Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej, po przeprowadzonych przetargach we wszystkich 5 
gminach zostało 1.700.000 zł z oszczędności. Ta kwota ma być rozdysponowana na 
zadania dodatkowe. Gmina Nowinka wnioskowała o możliwość zmodernizowania 
hydroforni w Bryzglu oraz dodatkowe 20 przydomowych oczyszczalni ścieków. I 
zaraz do tego wrócę. 

3. 18 grudnia odbyło się posiedzenie Kolegium Odwoławczego Regionalnej Izby 
Obrachunkowej w Białymstoku. 

4. 19 grudnia odbyło się spotkanie opłatkowe dla osób starszych organizowane przez 
Gminny Ośrodek Kultury w Nowince. 

5. 20 grudnia odbyło się spotkanie z przedstawicielami BIOM. Na spotkaniu omawiane 
były koszty 6 zł od osoby za przyjęcie nieczystości od stacji przeładunkowej. 

Panie Przewodniczący czy ja jeszcze mogę. 
Przewodniczący Rady: proszę 
P. Wójt: Wracamy do spotkania z 13.12, wtedy to było spotkanie z Narodowym Funduszem 
Ochrony Środowiska i Gospodarski Wodnej oraz Wojewódzkim Funduszem Ochr. Środ. i 
Gosp. Wodnej. Tak jak mówiłam wcześniej już nie były podejmowane żadne decyzje, do 
momentu ustalenia czy po wszystkich przetargach we wszystkich 5 gminach zostaną 
wygenerowane jakieś oszczędności. Tych oszczędności ze wszystkich gmin zebrało się 
1.700.000 mln zł. Te 1,7 mln zostaną w tej chwili rozdysponowane na zadania dodatkowe, na 
wszystkie 5 gmin. Lista jest długa, każda gmina wnioskuje o przynajmniej kilka nowych, 
jakiś niedużych inwestycji. Bo te 1,7 mln to jest kropelka w morzu potrzeb, szczególnie w 
pozostałych 4 gminach, bo my mamy tak naprawdę jedną palącą potrzebę. Już złożony jest 
wniosek o możliwość zmodernizowania hydroforni. To kształtuje się w momencie spełnienia 
2 aspektów. I to jest że z tego 1,7 mln, oddadzą nam ok. 900 tys zł, a po II po warunkiem że 
uwzględnią poniesione koszty na wykonanie projektów na zadania dodatkowe, jako wkład 
własny, bo my wkładu własnego nie mamy i mieć nie będziemy. Natomiast na pewno jest to 
potrzeba nadrzędna i Narodowy Fundusz i Wojewódzki Fundusz zdaje sobie z tego sprawę, 
że po prostu, jeżeli nie zrobimy tej hydroforni nie będzie wystarczającej ilości wody w 7 
miejscowościach. Siedem miejscowości to naprawdę kawał gminy i jeżeli nie będzie wody, 
nie będzie wykazany efekt ekologiczny i również ten cały program zostanie pod znakiem, bo 
tamci ludzie też muszą się wykazać, my musimy ze swojej działalności się wykazać, ale oni 
muszą z całości się wykazać. Decyzja pisemnie nie została podjęta, natomiast po tych 
rozmowach odniosłam takie wrażenie, że ta hydrofornia jest bardzo ważna również dla nich. 
Radny Pietrewicz: Chodzi o hydrofornie w Bryzglu. 
P. Wójt: Oczywiście. Nowinka będzie musiała poczekać jeszcze trochę. Dzisiaj w tej chwili 
właśnie pojadę również do Wojewódzkiego Funduszu, nie wiem czy spotkam prezesa, bo 
chyba jest na urlopie, natomiast będę podpisywała ten aneks przedłużenia umowy o 10 dni, bo 
Kopanica- Tobołowo 10 dni przesunął się termin realizacji umowy. 
Mieszkaniec: My w zasadzie, jako mieszkańcy Bryzgla w tej sprawie przyjechaliśmy dzisiaj. 
I Pani bardzo nas uspokoiła, aczkolwiek do póki nie będzie tej realizacji umowy to tak już 
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wszystko mamy tak od pół roku. Ja mam tylko taką mała prośbę, bo rozumiem, że cierpliwie 
teraz poczekamy, ile to czasu zajmie? 
P. Wójt: Myślę, że na początku stycznia podjęta musi być decyzja. 
Mieszkaniec: My do następnej sesji spokojnie poczekamy, rozumiem, że na następnej sesji 
będzie taka informacja. 
P. Wójt: Myślę, że wcześniej. 
Mieszkaniec: tylko jest taka, kwestia myślę niepokojąca. Ta hydrofornia w Bryzglu jest 
najważniejsza, ale również ważna jest kwestia tych oczyszczalni. Kolejna sprawa to jest 
kwestia zapachu kiedy jest kilka domów nie raz jest taki fetor w domu i wentylacja w tych 
domach przynajmniej część była sprawdzana, nie ma tych odpowietrzników które by dawały 
ujście temu zapachowi, to jest nie do zniesienia jeśli ktoś z Państwa radnych ma ochotę 
zapoznać się z tą sprawą. No i jeszcze jedna kwestia to jest kwestia, ostatnio słyszałem 66% 
wody pozalicznikowej, no to jest dla mnie, taki rozmiar wody idącej na lewo, ja tutaj upatruję 
niegospodarność firmy zarządzającej, bo my mamy zawsze pretensje do tych Panów 
konserwatorów, do Pana Mariana i Pana Andrzeja, że robią co mogą, ale tam Pan prezes nie 
odpowiedział na nasze pismo złożone sprzed pół roku. Mam taką prośbę, że, jeżeli Pani Wójt 
upora się z ta ważniejszą sprawą, żeby jednak zorganizować to spotkanie z wykonawcami. 
P. Wójt: Sprawa wycieku, ubytku zwana jest bardzo brutalnie kradzieżą i tego tak nie 
zostawimy, dlatego, że jest to wymóg funduszu żeby przeprowadzić kontrolę. Ona będzie 
ciężka do sprawdzenia, bo Narodowy fundusz jest zdania, że są to lewe podłączenia 
pozalicznikowe. Natomiast wykonawcy bożą się, że nikomu lewego przyłącza nie robiono. 
Myślę że na wiosnę będziecie Państwo mieć przeprowadzona kontrolę. Zresztą na pewno 
kilka jest. Jak dużo nie wiemy. I naprawdę proszę Państwa, proszę mi wierzyć, że za tą 
hydrofornią to bardzo mocno chodzę, proszę i na pewno nie zapominam i nie zostawiam. 
Mieszkaniec: I proszę docenić cierpliwość mieszkańców, że nie robimy ani szumu 
medialnego, cierpliwie czekamy i nie chcemy przeszkadzać i ciągle mamy nadzieję. 
P. Wójt: Ja też mam nadzieję i w momencie, kiedy nie daj boże nam odmówią Państwo na 
pewno pierwsi się dowiedzą i będę prosiła o jakieś wsparcie szumu medialnego. Mam 
nadzieje, że to tego nie dojdzie. 
Mieszkanka: Ja mam pytanie odnośnie Pani słowa „już”. Już uważam za dużym nadużyciem, 
ze względu na to, że… 
P. Wójt: Jakie „już”. 
Mieszkanka: Pani powiedziała już będzie spotkanie w sprawie właśnie hydroforni w związku 
z tym nadużyciem z uwagi na to, że ten temat był już w sierpniu i tutaj już jest właściwym 
słowem, a pół roku czekamy na to żeby w ogóle podjąć rozmowy. 
 P. Wójt: Tak proszę Państwa żeby ode mnie to zależało, to Państwo byście mieli na drugi 
dzień takie spotkanie, natomiast proszę mnie zrozumieć, że jeżeli Narodowy i Wojewódzki 
fundusz już mówi, że nie będziemy na razie o hydroforni rozmawiać, bo nie wiemy czy nam 
zostanie złotówka ze wszystkich przetargów, tak. 
Mieszkanka: Przepraszam, że wejdę w słowo na tym spotkaniu w Żarnowie, Narodowy 
fundusz zdeklarował się, że w ciągu miesiąca da odpowiedz do chwili obecnej jej nie ma. 
Pytanie, jaka jest rola Pani Wójt w pozyskaniu tej odpowiedzi i naciskaniu na uzyskaniu 
pomocy. 
P. Wójt: Proszę mi wierzyć, że naciskam ze wszystkich sił, natomiast nie jestem władna żeby 
przydzielić pieniądze z Narodowego funduszu konkretnie na hydrofornię. 
Radny Grzegorz Pietrewicz: Mogę jeszcze jedno pytanie w formie prośby jak ewentualnie 
spotkałaby Pani się z prezesem Wodociągów Podlaskich chciałbym uzyskać informację czy w 
studzienkach rozprężnych jest zrobione to, co powinno być zrobione? Czy to ma tak 
wyglądać czy inaczej? 
P. Wójt: Pani Iza, bo ja zapomnę o tych studzienkach rozprężnych Pani zapisze. 
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Radny Grzegorz Pietrewicz: Wcześniej bodajże w miesiącu czerwcu, praktycznie wpłynęła 
odpowiedz, że zostało zamontowanych urządzeń ponad normę, ze źródeł nieoficjalnych 
wiadomo mi, że w sumie nic nie zostało zrobione. Żeby ktoś to wyjaśnił. Mam prośbę żeby to 
rozstrzygnąć, mijają 2 lata i nie wiemy na ile jest to gwarancja. 
P. Wójt: Proszę Państwa ja bardzo przepraszam Państwo radni, ale za chwilę będziecie ustalać 
stawki opłaty śmieciowej. To też jest temat, który spędza sen z powiek wielu osobom, dlatego 
chciałabym szybciutko powiedzieć skąd taka a nie inna propozycja stawki śmieciowej. W 
ogóle opłata śmieciowa składa się jakby z 3 cząstkowych części. Pierwsza to jest opłata którą 
gmina musi zapłacić do BIOM-u, czyli od bramki- to jest wjazd do stacji przeładunkowej w 
Augustowie czyli od momentu dowiezienia naszych śmieci do stacji przeładunkowej do 
Augustowa aż do momentu recyklingu bądź spalania. To jest część pierwsza składowa i na tę 
kwotę w ogóle nie mamy wpływu. Ta kwota to 6 zł brutto od mieszkańca. Zaraz powiem co w 
tej kwocie się znajduje. Druga część jakby tej całej opłaty to jest odbiór od państwa domów, z 
państwa konkretnych śmietników i dowóz do tej tzw. Bramki. Na tę 2 część składową 
będziemy ogłaszać przetarg i będzie dopiero na wiosnę, więc ciężko jest powiedzieć jaką 
kwotę na mieszkańca uzyskamy w przetargu więc tu jest troszeczkę ustalono po omacku. Z 
racji tego że pytaliśmy się Necka, oni powiedzieli że do tej pory wynika i wychodzi im że 
5,50 zł odbiór i wywóz nieczystości od mieszkańca. I trzecia część składowa tej całej kwoty 
są to koszty administracyjne czyli osoba która będzie u nas w urzędzie gminy się tym 
zajmowała czyli rozliczenie państwa, rozesłanie i pozbieranie deklaracji i całość 
funkcjonowania tego. Będziemy również mieć punkt zbiorczy gdzie większe gabarytowo 
śmieci będzie można zostawić na terenie gminy, trzeba zrobić taki punkt. Ta osoba będzie 
musiała nadzorować ten punkt. Oprócz tego trzeba będzie zakupić program komputerowy. Z 
racji tego, że mamy te 6 zł, wyszło nam, że mniej więcej 1 zł na te koszty administracyjne i 
zeszliśmy nie 5,50 zł tylko 4,00 zł za odbiór i dowóz. Te 4 zł jest w ciemno, bo po przetargu 
może okazać się że to może być 3,50 zł albo 5,50 zł. W tej chwili nie jesteśmy w stanie tego 
przewidzieć. Natomiast na spotkaniach ze wszystkimi gminami ustaliliśmy, że może na 
początku, bo to przez pół roku będzie ryczałtowo, od 01.01.2014 r. prawdopodobnie 
będziemy przechodzić za fizycznie tonę oddanych śmieci. Na razie proponujemy żeby to było 
10 zł za segregowane i 12 zł za niesegregowane i tak robią w większości gmin, które są w 
BIOM-ie. Państwo taką opłatę będą wnosić od 01.07.2013 r. Bardzo ważne od tego będzie 
zależało czy Państwo rzetelnie będziecie te opłaty wpłacać, bo jeżeli się okaże, że 50 % 
mieszkańców uczciwie zapłaci a 50% nie, to niestety będziemy się ciągać po komornikach, 
windykacjach, a i tak musimy stawkę do BIOM-u odprowadzić. Proszę Państwa skąd te 6 zł, 
BIOM policzył że przeciętnie statystycznie jeden mieszkaniec wyrzuca miesięcznie 7,8 kg 
śmieci, to jest statystyka. Z racji tego policzono, że 214 kg miesięcznie na rok- 1 mieszkaniec. 
Radny Jerzy Kłoczko: Jak zrozumiałem, czyli od łebka, ale teraz tak uważam, że jest to 
nieuczciwe, bo ktoś, kto prowadzi działalność turystyczną, czy jakąś, to ile on wyprodukuje 
śmieci, a ile człowiek, który jest samotny i stary lub tez małe dziecko. Musimy się nad tym 
zastanowić. Jak jest 5-6 osobowa rodzina czy 10 to, jakie to są koszty. 
P. Wójt: Panie Jerzy my nie mówimy o osobach prowadzących jakąkolwiek działalność, bo 
zakłady produkcyjne, działalności będą się rozliczały oddzielną umową. My mówimy o 
mieszkańcach przebywających na terenie naszej gminy, niezameldowanym a przebywającym.  
Z racji tego że w naszej gminie mieszka 2960 osób wiadomym jest że nie 100 % przebywa na 
terenie naszej gminy, bo są studenci, którzy wyjechali, więc tutaj to nie jest nasze wyliczenie 
tylko BIOM-u więc BIOM zakłada że 80 % mieszkańców zarejestrowanych mieszkańców 
fizycznie na terenie naszej gminy, w naszym przypadku jest to 2368, z racji tego, że 
przewidują również 90% ściągalność od Państwa a 10% niestety to jest szarpanina 
komornicza więc BIOM przyjął że z naszej gminy powinna wpłynąć kwota równa 6 zł za 1 
osobę ze 2131 osób, jest to miesięcznie 12.786 zł brutto, tyle musimy odprowadzić do BIOM-
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u, tak naprawdę bez względu na to czy nas będzie więcej czy mniej czy ściągalność będzie 
70% czy 90%. W deklaracji może wyjść że nie ma 2100 a 2050, ta stawka do BIOM się nie 
zmieni, 12.786 zł z naszej gminy miesiąc w miesiąc musi wpłynąć do BIOM-u. 
Radny Jerzy Kłoczko: Pani Wójt ale co to interesuje mieszkańca bo tak 1 mieszkaniec już 
pomijając działalność turystyczną- usługową, gdzieś stary dziadek z babcią to wiadomo że oni 
tych śmieci nie wyprodukuje tyle co normalna 5- osobowa rodzina i już takie osoby dostaną 
po tyłku, że tak powiem. Jest 5 dzieci, dzieci uczą się w Augustowie czy w Suwałkach te 
śmiecie zostają częściowo w Suwałkach czy Augustowie, a płacić za ta osobę trzeba. 
Radna Jolanta Augustynowicz: Ale faktycznie zamieszkiwanej. 
Radny Jerzy Kłoczko: No tak on wtedy mieszka, jak ja nie podam to do mnie komornik się 
przyczepi. 
P. Wójt: Żeby sprawa była jasna co do ustawy radni nie mieli nic do powiedzenia, ustawa 
śmieciową weszła, opłatę należy pobierać i koniec. I nad tą kwestią nie możemy dyskutować. 
Proszę Państwa możemy stanąć w sytuacji kiedy Pan Wojewoda ustali nam stawki. Proszę 
pamiętać nie zmieni to naszej sytuacji bo być może staniemy przed taką sytuacją że 
Wojewoda odgórnie ustali nam stawki takie np. jak obowiązują na terenie miasta Białystok, w 
tej chwili na terenie miasta Białystok oni będą mieli 20 zł za osobę. W momencie zaniechania 
przez radę, Wojewoda uchwala. Nie rządzi radą bo teraz tu Państwo możecie uchwalić, mało 
tego po przetargu przeprowadzonym na dowóz radni w każdej chwili mogą stawki zmienić, 
bo się okaże że np. przewóz jest o 8 zł za osobę i będą musieli stawki podnieść. 
Radny Jerzy Kłoczko: To ustalmy 6 zł a później podnieśmy. 
P. Wójt: Jakie 6 zł chyba, że my na własnych plecach te śmieci do Augustowa zaniesiemy. 
Radny Jerzy Kłoczko zapytał czy emeryci i renciści nie mogą być zwolnieni. 
Z-ca Wójta: Ja już odpowiadam, jeśli udzielimy takiej bonifikaty to, co wytwarzają dziadek z 
babcią przejdzie na koszt innych mieszkańców, którzy musza pokryć tą różnicę dowozu do 
bramki. 
Radny Jerzy Kłoczko: a dlaczego mieszkaniec, to nie może być wzięte z budżetu? 
Z-ca Wójta: My nie mamy z budżetu skąd wziąć. 
Powstała burzliwa dyskusja na ten temat, Przewodniczący Rady chciał ja zakończyć i 
przypomniał że Pani Wójt musi wyjechać, a do dalszej dyskusji dojdzie przy głosowaniu nad 
uchwałą. 
Mieszkaniec: Skąd te 6 zł dla BIOM, kto to dla nich ustalił? 
P. Wójt: BIOM, proszę Państwa została jeszcze jedna kwestia. Państwo chcecie wiedzieć skąd 
te 6 zł tak. Ja rozumiem że jeden Pan wyprodukuje więcej a drugi mniej, te 17,8 to stawka 
statystycznie średnia. Stąd ten od lipca do grudnia ryczałtowo 10 i 12 zł, po to żeby BIOM 
mógł sobie przez te 5-6 miesięcy zobaczyć ile tych ton śmieci na swoje wysypiska. W 
momencie na dzień dzisiejszy licząc te 17,8 na mieszkańca to im wychodzi że za tonę śmieci  
netto 320 zł tona śmieci przy statystycznym 17,8 na mieszkańca. Jeżeli się zdarzy że tak 
naprawdę tych ton nie jest 100 a 300 wtedy cena tony zmniejszy się i od stycznia 2014 r 
będziemy mogli przejść na tonaż i tyle ile ton z gminy oddamy za tyle zapłacimy. Netto 
35.396 zł jest to założony miesięczny koszt utrzymania tych stacji przeładunkowej, spalarni, 
przewozu, licząc na mieszkańca my płacimy 1/60 tego wszystkiego, z tej kwoty. Więc z 
naszej gminy na amortyzację policzyli że 1209 zł, na wynagrodzenie pracowników jest ich 
46- 2400 zł, remonty- 450 zł, na paliwo- 833,33 zł, za energie elektryczną 1000zł, opłata 
środowiskowa z naszej gminy- 2028 zł, podatek od nieruchomości- 806 zł, podatek od 
środków transportu- 16,66 zł, ubezpieczenia majątkowe- 83,33 zł, fundusz świadczeń 
socjalnych- 76,56 zł, usługi obce- 533, na petron- 16 zł, odsetki od pożyczki- 835,50 zł i 400 
zł koszty ogólne zakładowe- na to wychodzi że gmina Nowinka brutto 12.786 zł, co miesiąc 
będzie płaciła. To są te koszty. Przystępując do spółki BIOM było jasne że trzeba wziąć 
kredyt, trzeba wziąć pożyczkę i wybudować stacje przeładunkową, 1 sortownię, spalarnię w 
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Koszarówce, na to wszystko nie wzięło się z nikąd, na to wszystko BIOM wziął ogromny 
kredyt, również refundacje tez miał. Każda gmina ma wkład własny, my płacimy ok. 30.000 
zł miesięcznie na wkład własny, a to wszystko jeszcze przez 10 lat spłacać. Czy odejdziemy 
od BIOM-u czy nie, weszliśmy w to, zapisaliśmy się do tego związku, zdeklarowaliśmy że 
będziemy przez 10 kolejnych lat wpłacać. Natomiast teraz jeszcze w tej stawce od każdego z 
nas musimy odsetki od pożyczki.  
Radny Jerzy Kłoczko: Śmieci muszą być oddane to nie ulega wątpliwości, ale kto sprawdzał 
ile ten przeciętny mieszkaniec produkuje, ten produkuje 5 kilo płaci za 5, produkuje 50 płace 
za 50. 
Z-ca Wójta: Panie Jerzy od stycznia 2014 r. będziemy płacić za tonaż, czyli za to co 
wyprodukujemy w kilogramach. 
P. Wójt: Na wiele rzeczy nie mamy wpływu, to  że jest taka dyrektywa unijna, to że strumień 
śmieci musi być zmniejszony ze 100% do chyba 35%. Nie mamy w tej chwili wyboru, jako 
obywatele Unii, a nie Gminy Nowinka. 
Pani Wójt podziękowała wszystkim za uwagę i wysłuchanie i opuściła sale obrad. 
AD.5.Przewodniczący Rady Przeszedł do  kolejnego punktu z porządku obrad czyli podjęcie 
uchwał. 
AD.5.1) Przewodniczący Rady poprosił Panią Ewę Wasilewską- Nakielska P.O Skarbnika 
gminy  zreferowanie projekty uchwały w sprawie zmian w budżecie gminy na 2012 rok. 
P.O Skarbnika przedstawiła zmiany, jakie nastąpiły w uchwale budżetowej, co stanowi 
załącznik nr 1 do protokołu. 
Przewodniczący Rady podziękował za przedstawienie uchwały i poprosił radnych o wnioski. 
Radny Grzegorz Pietrewicz zapytał co takiego zostało sprzedane w Bryzglu i w którym 
miejscu. 
P.O Skarbnika odpowiedziała iż była to sprzedaż kawałka nieruchomości, którą była działka 
w Bryzglu. 
Radny Grzegorz Pietrewicz: Nic mi nie wiadomo. Kiedy to zostało zrobione, w jaki sposób 
był przetarg na to? 
P.O. Skarbnika: ten Pan który był dzierżawcą chyba i to był z przetargu. 
Przewodniczący Rady: z wolnej ręki. 
Radny Grzegorz Pietrewicz: Nie wiem właśnie, o co tu chodzi. Dobrze by było żeby to 
wyjaśnić 
Radny Jerzy Kłoczko: Pani Wójt czy Pani wie coś na ten temat? 
Z-ca Wójta: Tyle wiem że na powiększenie działki został sprzedany właśnie ten kawałek za 
4.000 zł. 
Radny Grzegorz Pietrewicz: Ale gdzie, w jakim miejscu? 
Radny Jerzy Kłoczko: Ale żeby komuś sprzedać to trzeba skądś wziąć. 
Z-ca Wójta: Panie Grzegorzu Pan może jako radny przyjść do urzędu i dowiedzieć się komu 
zostało sprzedane z imienia i nazwiska. Ja nie jestem władna do podawania danych, kto jest 
właścicielem i za ile zostało kupione. 
Radny Grzegorz Pietrewicz: Nie interesują mnie dane personalne nabywcy, tylko jaka to 
działka i w którym miejscu i na jakich zasadach. 
Po dyskusji Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania na uchwałą, w sprawie zmian w 
budżecie gminy na 2012 r. W wyniku przeprowadzonego głosowania 11 głosami „za”, 1 
głosem „przeciw” oraz 3 głosami „ wstrzymał się” uchwała została podjęta. 
AD5.2) Przewodniczący przeszedł do kolejnego punktu podjęcie uchwał w sprawie zmiany 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Nowinka. I poprosił o przedstawienie projektu 
uchwały P.O Skarbnika Gminy Panią Ewę Wasilewska – Nakielską. 
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P.O. Skarbnika: Zostały zaktualizowane wartości dochodów i wydatków wynikających z 
dokonanych zmian w budżecie 2012 r. Natomiast wartości na lata 2013- 2021 pozostały na 
poziomie poprzedniej uchwały, czyli XI/76/12 podjętej dnia 31.05.2012 r. 
Radny Grzegorz Pietrewicz: Czy modernizacja tej hydroforni w Bryzglu była ujęta w WPF 
2012-2021? 
P.O Skarbnika: W 2012 r. było to zadanie ujęte w budżecie na początku roku. Później ze 
względu na brak środków finansowych te zadanie zostało zdjęte z budżetu. 
Radny Jerzy Kłoczko: Nie wiem czy Pani Ewo czy tutaj dobrze, chodzi o objaśnienia i tutaj 
czytamy że ze sprzedaży majątku 6 działek, 1 w miejscowości Walne i 5 w miejscowości 
Nowinka. Co to jest? 
P.O Skarbnika: Takie były założenia do tej prognozy. 
Radny Jerzy Kłoczko: No tak ale jakie to są działki? 
P.O Skarbnika: Gmina posiada działki do sprzedaży w miejscowości Nowinka przy 
oczyszczalni, to też działki gminne. 
Radny Grzegorz Pietrewicz: A ta działka w Walnym jest zabudowana czy nie? 
Radny Jerzy Kłoczko: Jak ja mam to rozumieć, to pójdzie do sprzedaży? 
Przewodniczący Rady: Proszę Państwa ja nie znam działek gminy. 
Radny Jerzy Kłoczko: To od czego Pan tu jest. Jak się podnosi rękę to trzeba wiedzieć za 
czym. Ja uważam że działka to jest wycięta, oznakowana. 
Przewodniczący Rady: Panie Jerzy wyście wycinali nie takie działki. 
Radny Jerzy Kłoczko: Pytanie do radnych wiecie, jaka to działka? Wiecie, za czym 
podniesiecie rękę. 
Wywiązała się burzliwa dyskusja, Przewodniczący poprosił o ciszę i spokój. Przewodniczący 
Rady poprosił o głosowanie nad uchwałą. W wyniku przeprowadzonego głosowania 10 
głosami „za”, 1 głosem „przeciw”, 4 głosami „wstrzymał się” uchwała została podjęta. 
AD.5.3)Przewodniczący Rady poprosił Panią Ewę Wasilewska- Nakielską o zreferowanie 
projektu uchwały w sprawie uchwalenia budżetu gminy na 2013 r., przedtem jednak 
przedstawił projekt uchwały. 
P.O Skarbnika Pani Ewa Wasilewska- Nakielska przedstawiła uchwałę RIO z dnia 
05.12.2012 r. w sprawie wydania opinii na temat uchwały budżetowej Gminy Nowinka na 
2013 r., co stanowi załącznik nr 2. 
 Przewodniczący Rady podziękował Pani Ewie i przekazał głos Przewodniczącemu Komisji 
Budżetu, Oświaty, Kultury, Rolnictwa i Spraw Społecznych. 
Radny Wojciech Paszkiewicz przedstawił opinię komisji, co stanowi załącznik nr 3. 
Radny  Jerzy Kłoczko: wiemy, że budżet sprawa ważna i teraz mam kilka pytań.  Po pierwsze, 
już jak zrozumiałem RIO negatywnie , to same tylko błędy, więc nie wiem jak my to mamy 
zagłosować. 
Z-ca Wójta: Z uwagi na to że Pani Skarbnik była na zwolnieniu, jej obowiązki w tym 
momencie i prace nad przygotowaniem budżetu na 2013 r. oraz planu naprawczego przejęła 
Pani Grażyna Citkowska. Pani Citkowska  wykonała bardzo wielką pracę i tutaj chciałabym 
podziękować dla Pań które były zaangażowane w zastępstwie Pani Nakielskiej, nie mniej 
jednak nie udało się uniknąć błędów i to błędów nie merytorycznych tylko tak jak izba 
zauważyła, błędów rachunkowych czyli gdzieś tam niedopisany przecinek, gdzieś paragraf. 
W każdym bądź razie to nie znaczy że my mamy coś źle przyjęte, po to jest opinia RIO, żeby 
te wszystkie poprawki nanieść w tej chwili i już przedłożyć tą uchwałę w takim kształcie 
jakim powinna być uchwalona. Natomiast nie ma co dyskutować ze wskaźnikiem i 
oczywiście nie mogła być inna decyzja RIO bowiem wskaźnik zadłużenia gminy jest 
wskaźnikiem wyższym niż stanowi to ustawa. 
Radny Jerzy Kłoczko: Ja nie zrozumiałem tego bynajmniej, że przy opinii negatywnej mamy 
głosować za przyjęciem budżetu, ale jest moja opinia.  Ale teraz wyjaśnienia co do budżetu. 



12 

 

Bo tutaj tak dochody, objaśnienia do budżetu na 2013 r.: dochody majątkowe to jest dział 
górnictwo i kopalnictwo 1000 zł z opłaty eksploatacji wydobycia żwiru i 15 tys. Dochody z 
dzierżawy żwirowni w miejscowości Bryzgiel. Z tego co wiem żwirownia jest zamknięta, 
proszę mi wytłumaczyć jak to, z czego? 
Z-ca Wójta: Żwirownia będzie wydzierżawiona od 02.01 np. zostanie ogłoszony przetarg i w 
przetargu zostanie. 
Radny Grzegorz Pietrewicz: Czyją decyzją przepraszam. 
Radny Jerzy Kłoczko: No bo z tego co było to zostało wybrane wszystko. Więc skąd się 
znalazł tam żwir raptem. 
Z-ca Wójta: On tam jest. 
Radna Jolanta Augustynowicz:  Za nielegalne wydobywanie żwiru była nałożona kara, a nie 
za to że jest żwir w żwirowni. 
Radny Jerzy Kłoczko:  z tego co ja zrozumiałem więcej żwiru wybrano niż było na fakturach. 
Z-ca Wójta: Proszę Państwa na razie toczy się postępowanie i jak ono się zakończy  to 
zobaczymy czy dostaniemy karę czy nie dostaniemy. 
Radny Grzegorz Pietrewicz: Skąd Państwo są pewnie że dostaną pozwolenie na wydobywanie 
czy ktoś nie zapomniał o Naturze 2000 i Ostoi Wigierskiej. 
Z-ca Wójta: Panie Grzegorzu my to planujemy, co możemy zrobić jeśli nie otrzymamy 
zezwolenia to  nie będziemy wydobywać, nie my otrzymujemy zezwolenie na wydobywanie 
tylko ta osoba która wydzierżawia. 
Radny Grzegorz Pietrewicz: Czy ktoś się zastanowił jakie skutki będą? 
 Z-ca Wójta: Panie Grzegorzu a czy do tej pory ta żwirownia była eksploatowana czy my 
dopiero zaczynamy ja eksploatować. 
Radny Grzegorz Pietrewicz: Żwirowanie nie uratuje gminy. 
Z-ca: Potrzeby gminy są bardzo wielkie, bo jesteśmy w wielkich długach, żeby móc 
wyżwirować drogi, żeby móc odśnieżać drogi, my musimy uchwalić budżet czy on jest czy 
on się podoba czy nie. 
Radny Grzegorz Pietrewicz: Jaki jest plan zastępczy jeżeli gmina nie dostanie pożyczki 
pomocowej? 
Z-ca Wójta: Nie ma żadnego planu, gdyby był taki plan gdyby był plan nie brania tego 
kredytu, byłby on możliwy, ten plan naprawczy jest skonsultowany z naczelnikami, 
ministerstwem finansów, z wojewodą z RIO, wszędzie staraliśmy się znaleźć pomoc dla 
gminy. Tych instytucji nie obchodzi nasza gmina jako gmina, jesteśmy zdani sami na siebie. 
Jeśli sami sobie nie pomożemy nikt nam nie pomoże. 
Radny Jan Bujkowski: Trzeba się było przed 2012 r zastanowić kiedy się podpisało z 
Narodowym funduszem środowiska umowy. 
Radny Jerzy Kłoczko: Ja  pytam jasno, Pani Wójt mówi że nie było cudu, cud się zdarzył bo 
na ostatniej sesji wszyscy pamiętamy, że mówiono ze więcej żwiru wybrano niż faktur i już 
koniec. 
Z-ca Wójta: Panie Kłoczko na dzień dzisiejszy toczy się rozprawa w tej sprawie. To nie 
znaczy, że nie można eksploatować żwiru, to, że było brane bez pozwolenia jest bezsporne, 
natomiast jeśli żwirownie znajdzie się dzierżawca będzie wydzierżawiana. 
Radny Jerzy Kłoczko: Panie Przewodniczący moim świętym obowiązkiem jest zapytanie 
skąd się wzięło i co jest, to jest do wyjaśnienia. 
Mieszkaniec: Przepraszam że zabieram głos trochę mi wstyd jako mieszkańcowi, ja rzadko tu 
bywam, ale te 2 godz. które tu spędziłem chciałbym tylko zauważyć, odnosząc się do 
mieszkańców Bryzgla, że żaden z tych ani planów ani sprawozdań komisji budżetowej, 
nigdzie nie ma wspomniane o modernizacji tego ujęcia w Bryzglu, wszystkie te kłopoty 
gmina Nowinka z tego co tu słyszymy jest w tragicznej sytuacji ale jeśli nie zostanie zrobiona 
ta modernizacja, to nie zostanie osiągnięty efekt ekologiczny, który jest podstawowym celem 
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do tego żeby nie było zwrotu. Dlatego bardzo bym prosił żeby do tego się przychylić. 49 mln  
z Rospudy tak naprawdę przyczyniło się do pogorszenia życia mieszkańców. Z tych 10 mln to 
też niewiadomo czy gmina dostanie ale jeśli na cały kraj jest 60 mln, mało prawdopodobne że 
tak mała gmina otrzyma szóstą część przy negatywnej opinii RIO dla budżetu. 
Z-ca Wójta: To, że jesteśmy w takiej sytuacji, negatywna opinia RIO, bo gdyby była 
pozytywna opinia, gdybyśmy się mogli wypłacić, moglibyśmy zaciągnąć z tej pożyczki z tych 
funduszy ostrożnościowych, więc to jest takie powiązane. 
Mieszkaniec: Ale przyzna Pani Wójt że jeżeli nie zostanie osiągnięty efekt ekologiczny, ja 
wiem że robicie wszystko. 
Z-ca Wójta: Chciałabym Pana uspokoić, bo w tej chwili nie możemy wprowadzić czegoś na 
co nie będziemy mieli pieniędzy do budżetu np. na hydrofornie w Bryzglu. Natomiast, jeśli 
zakładając, że dostaniemy te środki i one zostaną wprowadzone do budżetu gminy na sesji, 
więc ten budżet nie jest taki sztywny. Te wszystkie zmiany mogą zaistnieć, my te zmiany na 
tyle na ile nam wystarczy środków minimum zabezpieczenia zadań własnych gminy. Bo w 
tym momencie, jeśli nie otrzymamy środków z tej pożyczki, w ogóle nie będziemy w stanie 
już funkcjonować i wtedy nas czeka tylko i wyłącznie zarząd komisaryczny.  
Mieszkaniec: Pani Wójt gmina dzięki Rospudzie zbankrutowana. 
Mieszkaniec: I nikt za to odpowiedzialności nie ponosi. 
Radny Jerzy Kłoczko: Jak mogą skoro tyle pieniędzy przyszło tyle milionów i co? 
Rada Jan Bujkowski: gdzie przyszło, jakie przyszło. 
Z-ca Wójta: w momencie kiedy Państwo zdecydowaliście że przystępujecie do tzw. programu 
za 49 mln nikt nie ma pretensji że poprzednik chciał taką inwestycję wykonać, ale poprzednik  
nie zrobił czegoś, co się nazywa analiza finansowa wieloletnia, bo nie przewidziano jakie 
koszty gmina będzie musiała ponieść, te 15 % naszego wkładu własnego, to jest ileś tam 
milionów złotych a poza tym  jeszcze gmina musi funkcjonować w tych latach, wykonać inne 
rzeczy niż tylko kanalizacja no i tutaj nastąpiło to właśnie nieszczęście tego typu tylko, że 
zabrakło w pewnym momencie tych wolnych środków na obsługę tych 15% tego wkładu 
własnego. 
Radny Jerzy Kłoczko: z tych pieniędzy z Narodowego Funduszu gmina oddała jakieś tam 
pieniądze czy nie dla gminy Raczki?  
Radny Bogdan Korzun: Nie, nie poszły. 
Radny Jerzy Kłoczko:  Ja pytam Panią Wójt czy Nowinka odstąpiła Raczkom. 
 Z-ca Wójta:  nic mi nie wiadomo, proszę zapisać pytanie i na nie odpowiemy. 
Radny Jerzy Kłoczko: zmierzam do tego że obejmując stanowisko Pani Wójt, wielokrotnie 
powtarzała, bo ja byłem na 3 zebraniach, Pani Wójt pytałem, Pani Wójt powiedziała, że ona 
da radę, ona zna się na tym i ona to wszystko wyprowadzi i obejmując powinna zrobić analizę 
i powiedzieć na I sesji, że niestety  gmina nie da rady. 
Z-ca Wójta: jestem świadkiem podpisania przez Panią Skarbnik oświadczenia, że są 
zabezpieczone środki na wkład własny i że w tym roku nam wystarczy tych środków na 
realizację zobowiązań. Okazało się że tym oświadczeniem to my  możemy  już nie powiem, 
kolokwialnie co możemy zrobić, ale Panie Jurku jeśli Pan ma skarbnika który sam twierdzi do 
ostatniego dnia twierdzi, że ma środki to dlaczego wójt ma mu nie zawierzyć, pracownikowi 
który najlepiej na świecie zna się na finansach. Jeżeli ktoś jest zainteresowany tym 
oświadczeniem, jak ono wygląda i kiedy Pani Skarbnik je napisała to bardzo proszę, 
informacja publiczna, wniosek proszę zgłosić się do gminy złożyć wniosek na sekretariacie. 
Piotr Antonowicz: Pani Wójt powiedziała że oświadczenie Pani Skarbnik Pani może 
„podetrzeć” jakoś część ciała, tylko ja pytam co Pani Wójt Dorota Winiewicz ze swoimi 
pracownikami robiła przez 2 lata. Dlaczego nie pomyślała żeby audyt zrobić na samym 
początku. Na jakim etapie jest gmina, jakby audyt był to bybyło wiadomo, a nie wierzyć 
słowom skarbnika, przekrętów, kantów, została zwolniona za porozumieniem stron, a tak 
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naprawdę na opinię RIO Pani nadal pracuje u nas w gminie, bo nie została zwolniona, wy ją 
musicie zwolnić a nie Pani Wójt. Druga sprawa dlaczego w budżecie pomyłki są, bo nie robił 
to skarbnik, nasza gmina nie ma skarbnika.  
Radny Jerzy Kłoczko: w sprawie budżetu, pisze dochody majątkowe 320 ty. Z budynków, ze 
sprzedaży  gruntów i budynków stanowiących własność gminy w wysokości 320 tys. 
Rozumiem ze w tym siedzi Ośrodek Zdrowia i działka w Walnym. Teraz tak działka 60 tys. 
Wyceniona a Ośrodek Zdrowia 250 tys. I skoro mamy  to w budżecie. Pan Przewodniczący 
obiecał  mi co innego, że Ośrodek Zdrowia zostanie wycofany. To co to się ma 300 tys. do 10 
ml to tak jakby poszedł do jeziorka i „siusiu” zrobił. Szanowni radni zastanówcie się bo tu na 
końcu pisze uchwałę powierza się wykonaniu. 
Rada Jolanta Austynowicz: żeby coś sprzedać to na to jest oddzielna uchwała. 
Z-ca Wójta: zanim dojdziemy do sprzedaży Ośrodka Zdrowia muszą być zrobione wyceny. 
Na pewno nie pozbawi się mieszkańców opieki medycznej. 
Radny Jerzy Kłoczko: A jaka to jest ta działka 60 tys. w Atenach? 
Z-ca Wójta: w Walnym a nie w Atenach. 
Wywiązała się burzliwa dyskusja, Przewodniczący Rady przekazał głos jednej z mieszkanek 
gminy. 
Mieszkanka: Ja mam pierwszy raz przyjemność, o jakości i przyjemności nie będę mówiła, 
uważam, że z 15 radnych którzy tu są jest tylko 2 których się udziela, pytanie moje po co jest 
13 to jest moja taka refleksja, patrząc z boku, osoby która po raz pierwszy. Bardziej się 
udzielają mieszkańcy i sołtysi niż radni. Po co są niewiem. Tutaj Pan Darek poruszył problem 
budżetu, jeżeli Pani Wójt cały czas podtrzymuje że jest to tylko plan i zakładamy 
hipotetycznie że nam się coś uda bądź nie, to dlaczego akurat nie ma planu na zmianę 
modernizacji hydroforni w Bryzglu. 
Z-ca Wójta: Nie mamy na to środków. 
Mieszkanka: Ja mam taką prośbę, trzeba się zastanowić nad tym co jest teraz, a skupiać się na 
tym co zrobiła poprzednia kadencja. Ja nic innego nie słyszę tylko to co zrobią poprzednia 
ekipa.  
Przewodniczący Rady po wysłuchaniu wszystkich poddał projekt uchwały w sprawie 
uchwalenia budżetu gminy na 2013 r pod głosowanie. W wyniku przeprowadzonego 
głosowania 12 glosami „za”, 2 głosami „ przeciw” oraz 1 głosem „wstrzymał się” uchwała 
została podjęta. 
AD.5.4) Przewodniczący Rady Gminy poprosił Panią Ewę Wasilewską- Nakielską o 
zreferowanie uchwały w sprawie WPF na lata 2013 -2043. 
 Rady Jerzy Kłoczko: Ja jeszcze wracam do tego co Pani Wójt mówiła, zadawałem wcześniej 
dlaczego Pani Wójt od razu zatrudniła pewne osoby na 2 umowy, nie uzyskałem do dziś 
odpowiedzi, a zarzut jest kto czytał RIO to tam jest. 
Z-ca Wójta: już są zatrudnione na jedną. 
P.O Skarbnika: Pani Skarbnik przeszła do zreferowania uchwały. Wspomniała, że obok 
uchwały budżetowej funkcjonuje 2 uchwała w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 
Finansowej, ona obejmuje lata na które zaciągamy kredyty lub pożyczki. W związku z tym , 
iż planujemy pożyczkę z Ministerstw Finansów na okres 30 lat, ta uchwała wymaga takiego 
samego okresu, więc zostanie uchwalona na lata 2013- 2043. Mamy też opinie RIO, która 
również jest negatywnie zaopiniowana, tylko z tego względu, że nie zostały zachowane 
wskaźniki, w latach 2013- 2042, a w ostatnim zostały zachowane. W związku z powyższym 
gmina może ubiegać się o tę pożyczkę z budżetu państwa. Kwoty WPF zostały przeniesione z 
budżetu, dochody i wydatki są podzielone z budżetu 2013, natomiast dochody i wydatki na 
lata przyszłe są tak skonstruowane aby stworzyć nadwyżkę budżetową, która pozwoli na 
spłatę tej pożyczki z budżetu państwa. Ze względu na trudna sytuacje finansową Gmina 
Nowinka planuje aż 30-letnią pożyczkę, żeby móc spłacić ją, przetrwać i normalnie 
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funkcjonować. Te błędny, które zostały wykazane w opinii RIO zostały skorygowane w tej 
chwili i umieszczone poprawki zostały w projekcie. 
Przewodniczący Rady podziękował za zreferowanie projektu uchwały i poprosił o wnioski. 
Radny Grzegorz Pietrewicz: dlaczego w prognozie nie przewidziano jakiś środków z 
zewnątrz. Może istnieje szansa na pozyskanie?  
Z-ca Wójta: nie dają dotacji 100% zawsze trzeba mieć wkład własny, gmina która jest 
niewypłacalna i nie ma środków własnych niestety nie będzie mogła korzystać ze środków 
unijnych. 
Radny Jerzy Kłoczko: znowu drażę tutaj temat Ośrodka Zdrowia i tej działki, bo wchodzimy 
na prognozę do 2043. Plan dochodów kształtujących się do poszczególnych dochodów 
przedstawia się następująco: 320 tys. dochodów. 
Rada Jolanta Augustynowicz: Panie Jurku skoro w budżecie 2013 r to jest zaplanowane musi 
być  w prognozie, to chyba jest logiczne. 
Radny Jerzy Kłoczko: 320 tys są to dochody ze sprzedaży majątku, planuje się pozyskanie 70 
tys z działki budowlanej oraz 250 tys. ze sprzedaży mieszkań komunalnych, dotychczasowym 
najemcom w chwili obecnej gmina jest właścicielem 3 lokali mieszkalnych o łącznej 
powierzchni 171,40 m oraz lokali użytkowych o powierzchni 169 i tak dalej, czyli Ośrodek 
Zdrowia i mieszkania. 
Mieszkaniec: jak się podnosi rękę a nie wie gdzie jest działka to się nie głosuje. 
Radna Jolanta Augustynowicz: ale my wiemy gdzie te działki są i dlatego głosujemy. 
Wywiązała się burzliwa dyskusja, były krzyki, w związku z tym Przewodniczący Rady 
zarządził 15 minutowa przerwę. 
Po przerwie Przewodniczący Rady wznowił obrady sesji o godz. 12.40. i od razu przeszedł do 
głosowania nad projektem uchwały. W wyniku przeprowadzonego głosowania 12 głosami 
„za”, 3 głosami „przeciw” uchwała została podjęta. 
Piotr Antonowicz: Według mnie sesja jest nieważna punkt 27 Statusu : „W sesjach Rady 
uczestniczą Wójt oraz Sekretarz i Skarbnik Gminy. Do uczestnictwa w sesjach Rady mogą 
zostać zobowiązani kierownicy gminnych jednostek organizacyjnych podlegających kontroli 
rady”. 
Radny Wojciech Paszkiewicz zapytał radcę prawnego o wyjaśnienie kwestię czy Pani Wójt 
musi być na sesji? 
Radca prawny Sebastian Piekarski wytłumaczył zebranym, iż najważniejszą mają pracę radni, 
są uchwały do podejmowania. W sesji uczestniczy Wójt, ale czy Wójt jest czy go nie ma. Czy 
brak Wójta uniemożliwia podejmowanie decyzji. 
Mieszkaniec: Ile osób było za tym co pan przeczytał, nie wiem czego bo nic nie zrozumiałam, 
ale ilu radnych? 
Radna Iwona Topolska odpowiadając na pytani powiedziała że jest przygotowana do sesji 
wiem nad czym trwają rozmowy i że zadaniem radnych  jest żeby przygotować się na sesję. 
Przewodniczący Rady poprosił o zapisanie w protokole fakt odebrania głosu dla radnego 
Jerzego Kłoczki. 
AD.5.5) Przewodniczący Rady przedstawił projekt  uchwały w sprawie pożyczki z budżetu 
Państwa w ramach postępowań ostrożnościowych i naprawczych. I poddał projekt uchwały 
pod głosowanie. W wyniku przeprowadzonego głosowania 12 głosami „za”, 3 głosami „ 
wstrzymał się” uchwała została podjęta. 
AD.5.6) Przewodniczący Rady przedstawił projekt uchwały w sprawie opłaty miejscowej. 
Wspomniał też, że ta uchwała została podjęta na poprzedniej sesji, ale trzeba było ją 
poprawić. 
Radna Iwona Topolska wyjaśniła, że RIO nam zarzuciło, dlaczego chcieliśmy obniżyć stawkę 
na dzieci małe i na niepełnosprawnych. 
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Katarzyna Czerwińska wspomniała, że było to zwolnienie podmiotowe, a nie ma zwolnień 
podmiotowych. 
Przewodniczący Rady poddał projekt uchwały pod głosowanie. W wyniku przeprowadzonego 
głosowania jednogłośnie 15 głosami „za” uchwała została podjęta. 
Radny Grzegorz Pietrewicz zapytał dlaczego inkasenci znaleźli się na liście bez ich wiedzy?  
Katarzyna Czerwińska wyjaśniła, że lista jest wzięta skąd, że niektórzy wiedzą kto prowadzi 
działalność agroturystyczną, kto miał zarejestrowane pole namiotowe itd. Wspomniała też, że 
żadna osoba nie zgłosi się, nie jest to przyjemna praca zbierać pieniądze i może ktoś z 
Państwa kto prowadzi agroturystykę sam się zgłosi. Tyle jest kwater agroturystycznych i skąd 
to się wzięło. 
Mieszkaniec: moje pytanie brzmi czy ten inkasent, który pobiera, on pobiera na terenie swojej 
czy okolicznych gospodarstw? 
 Katarzyna Czerwińska wyjaśniła uchwale jest napisane, że na terenie powiedzmy 
miejscowości. 
Mieszkaniec: Ile ten ktoś będzie zarabiał za to, że będzie pobierał? 
Radny Bogdan Korzun: 20%. 
Po czym Przewodniczący poddał projekt uchwały pod głosowanie. W wyniku głosowania 
jednomyślnie 15 głosami „za” uchwała został podjęta. 
AD.5.7) Przewodniczący Rady przedstawił projekt uchwały w sprawie wysokości stawek 
podatku od środków transportowych. Przewodniczący zaznaczył, że w tej uchwale trzeba było 
nanieść poprawkę. 
Katarzyna Czerwińska: zmianie uległo w § 2 było „ minimalna stawka podatku w złotych”, a 
teraz jest stawka podatku w złotych, w § 6 tak samo. Nie było tez traci moc uchwała, teraz 
jest traci moc uchwała poprzednia jak i uchwała wchodzi w życie z mocą obowiązującą 
01.01.2012 r. więc teraz jest poprawiona na 2013 r., w § 4 stawka podatku w złotych, przy 
innym zawieszeniu osi jezdnych tonaż 12,40 było 2600 a jest 2390 zł. 
Po wyjaśnieniach Pani Czerwińskiej Przewodniczący Rady poddał projekt uchwały pod 
głosowanie. W wyniku przeprowadzonego głosowania jednogłośnie 15 głosami „za” uchwała 
została podjęta. 
AD.5.8) Przewodniczący Rady przeszedł do kolejnego punktu porządku obrad, podjęcie 
uchwały w sprawie Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych. 
Radny Jerzy Kłoczko: Panie Przewodniczący musze to powiedzieć bo zostałem zobligowany, 
dlaczego na ubiegłej sesji jak był punkt dotyczący szkół dlaczego nie zostali zaproszeni 
Dyrektorzy Szkół. Zawsze byli zapraszani w sprawach dotyczących szkół na sesji. Kto tu 
popełnił błąd, bo było mówiono, może aż za dużo czasami na tych nauczycieli  i dyrektorów 
powinny mieć szansę wybronić się. 
Z-ca Wójta: Trudno mi powiedzieć, na ta sesje nie zostały zaproszone, niemniej jednak z 
Paniami Dyrektorkami mam wspaniały kontakt i naprawdę wiem co się w szkołach dzieje. 
Jeśli będzie taka potrzeba zostaną Panie na sesje zaproszone. 
Przewodniczący Rady poprosił Pana Andrzeja Sturgulewskiego o przedstawienie projektu 
uchwały.  
Pan Andrzej Sturgulewski poprosił o pytania, bo program w zasadzie od lat się nie zmienia. 
Jest ustawa i ustawodawca zlecił gminom napisanie programu alkoholowego i 
narkotykowego. I ten program do tej pory nie był przez pracowników Wojewody 
kwestionowany, on był zatwierdzany z drobnymi poprawkami.  
Radna Jolanta Augustynowicz zapytała kto ustala wynagrodzenia dla Przewodniczącego, 
Zastępcy i członków. 
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Pan Sturgulewski: tzw. Wójt Gminy, zmniejszyliśmy wynagrodzenie, w poprzednich latach 
było większe, średnio o 15 % obniżyliśmy. Przewodniczący Komisji 550 zł, sekretarz 
komisji- 250 zł, no i członek komisji -100 zł. 
Radny Jerzy Kłoczko poprosił o przedstawienie składu. 
Pan Sturgulewski: Skład komisji: Grzegorz Rowiński, Pani Łazarska i Pan Romańczuk, 
sekretarz komisji Pani Godlewska z GOPS-u no i ja przewodniczący. 
Radny Grzegorz Pietrewicz: czy można mieć taka propozycję odnośnie wynagrodzenia 
zamienić na „diety” a nie wynagrodzenie. Bo naprawdę jak społeczność się dowie, że w dobie 
takiego kryzysu Gminy ktoś tam jest w takiej komisji na poborach miesięcznych to chyba 
zbyt apetycznie. 
Pan Sturgulewski: To nie jest tak z całym szacunkiem dla Pana Radnego, to nie jest tak że 
ktoś przyjdzie i za 100 zł sobie posiedzi, dlatego że członkowie komisji również mają prawo 
do kontroli sklepów, odwiedzania podopiecznych, my robimy takie wizyty, reprezentowanie 
jeżeli się zdarzy sprawa w sądzie. Oczywiście też przygotowujemy program, dlatego jest 
mowa o miesięcznym wynagrodzeniu a nie za posiedzenie. 
Radny Jerzy Kłoczko zadał pytanie ilu zostało wyleczonych? 
Przewodniczący Rady ponownie zabrał głos dla Pana radnego  
Radny Jerzy Kłoczko zadał ponownie pytanie  ilu wyleczonych jest? 
Pan Sturgulewski: odpowiadając zgodnie z programem do 30.03 przygotowujemy 
sprawozdanie z naszej działalności, te sprawozdania przekładamy Wójtowi, ale nie ma 
problemu jeżeli rada sobie tego życzy do 30.03 można będzie jakieś posiedzenie i to 
sprawozdanie przygotować, w tej chwili trudno mi jest odpowiedzieć ile osób. 
Radny Grzegorz Pietrewicz: tutaj Pan wymienił nazwiska i uważam, że to są osoby 
zatrudnione w Urzędzie Gminy wszystkie i to nie powinny stawiać warunków czy przyjdzie 
czy nie przyjdzie, to powinien być jego obowiązek. Druga rzecz czy nie robicie wyścigów z 
GOPS-em? 
Pan Sturgulewski: nie rozumiem pytania, z ustawy to wynika, że realizatorami programu jest 
GOPS i inne podmioty, którym zlecane są zadania programowe. 
Przewodniczący Rady podziękował Panu Sturgulewskiemu za przedstawienie programu i 
poddał projekt uchwały pod głosowanie. W wyniku głosowania jednogłośnie 15 głosami „za” 
uchwała została podjęta. 
AD.5.9) Przewodniczący Rady przedstawił projekt uchwały w sprawie Gminnego Programu 
Przeciwdziałania Narkomanii na 2013 r, po czym poddał projekt uchwały pod głosowanie. W 
wyniku przeprowadzonego głosowania jednogłośnie 15 głosami „za” uchwała została podjęta. 
AD.5.10) Przewodniczący Rady przedstawił projekt uchwały w sprawie regulaminu 
utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy Nowinka. Powiedział też, że w § 4 są 
pewne  zmiany zapis polega na tym że „Uchwała wchodzi w życie po upływie 14 dni od dnia 
jej ogłoszenia w Dzienniku Urzędowym Województwa Podlaskiego z mocą obowiązującą od 
1 stycznia 2013 r.” Przewodniczący Rady poddał wprowadzona poprawkę pod głosowanie. W 
wyniku przeprowadzonego głosowania 12 głosami „za”, 3 głosami „wstrzymał się” poprawki 
zostały przyjęte. 
Po przedstawieniu przez Przewodniczącego Rady projektu uchwały w sprawie regulaminu 
utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy Nowinka, przeszedł do głosowania. W 
wyniku przeprowadzonego głosowania 12 głosami „za”, 3 głosami „wstrzymał się” uchwała 
została podjęta. 
AD.5.11) Przewodniczący Rady przedstawił projekt uchwały w sprawie szczegółowego 
sposobu i zakresu świadczenia usług w zakresie odbierania odpadów komunalnych od 
właścicieli nieruchomości i zagospodarowania tych odpadów i poddał projekt uchwały pod 
głosowanie. W wyniku przeprowadzonego głosowania 12 głosami „za” 3 głosami „wstrzymał 
się” uchwała została podjęta. 
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AD.5.12) Przewodniczący Rady przedstawił projekt uchwały w sprawie wyboru ustalenia 
opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi oraz ustalenia wysokości tej opłaty. 
Radny Jerzy Kłoczko zapytał czy te pojemniki to każdy mieszkaniec sam sobie kupuje? Czy 
firma zapewni? 
Radca prawny: Każdy mieszkaniec sam sobie kupuje. 
Radca prawny: zgodnie z ustawa o czystości i porządku w gminach, mieszkaniec jest 
zobowiązany do zapewnienia sobie pojemników. 
Radny Jerzy Kłoczko: To nie dosyć ze ja mam zapłacić 6 zł to jeszcze mam kupić sobie 
pojemniki, tak? 
Po krótkiej dyskusji Przewodniczący Rady poddał projekt uchwały pod głosowanie. W 
wyniku przeprowadzonego głosowania 9 głosami „za”, 2 głosami „przeciw”, 4 głosami 
„wstrzymał się” uchwała została podjęta. 
AD.5.13) Przewodniczący Rady przedstawił projekt uchwały w sprawie terminu, 
częstotliwości i trybu uiszczania opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi. Po czym 
poddał projekt uchwały pod głosowanie. W wyniku przeprowadzonego głosowania 10 
głosami „za”, 5 głosami „wstrzymał się” uchwała została podjęta 
AD.5.14) Przewodniczący Rady przedstawił projekt uchwały w sprawie wzoru deklaracji o 
wysokości opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi składanej przez właściciela 
nieruchomości. Wspomniał też, iż nastąpiła zmiana w §4, było „Uchwała wchodzi w życie z 
dniem 1 stycznia 2013 r. i podlega ogłoszenia w Dzienniku Urzędowym Województwa 
Podlaskiego” a wprowadzamy „uchwała wchodzi w życie po upływie 14 dni od dnia jej 
ogłoszenia w Dzienniku Urzędowym Województwa Podlaskiego z mocą obowiązującą od 1 
stycznia 2013 r.” Przewodniczący Rady poddał zmianę pod głosowanie. W wyniku 
przeprowadzonego głosowania, jednogłośnie 15 głosami „za” poprawka została 
wprowadzona. 
Po czym przeszedł do głosowania nad projektem uchwały. W wyniku przeprowadzonego 
głosowania 12 głosami „za”, 3 głosami „wstrzymał się” uchwała została podjęta. 
AD.5.15) Przewodniczący Rady przedstawił projekt uchwały w sprawie ustalenia 
wynagrodzenia Wójta. Wspomniał, iż wynagrodzenia Wójta zostaje na starych zasadach.  
Radny Jerzy Kłoczko: Panie Przewodniczący mieszkaniec mnie zapyta ile Wójt otrzymuje. 
Radna Jolanta Augustynowicz:5.480 zł, 6480 zł brutto. 
Radny Jerzy Kłoczko: chwileczkę a ile było, jest wyżej czy niżej. 
Radna Jolanta Augustynowicz: Tyle samo było. 
Radny Jerzy Kłoczko: ale skoro Szanowni Państwo rada poszła tak nisko na 1 zł więc ja 
proponuje najniższe pobory dla Pani Wójt, skoro mamy kryzys zacznijmy od siebie. 
Przewodniczący Rady: Po pierwsze Pan zabrał głos, ale bez mojej wiedzy, ja dlatego 
odbieram ten głos. 
Radny Jerzy Kłoczko zapytał jakie najniższe pobory można ustalić dla Pani Wójt i 
zaproponował 4 tys zł na czysto z dodatkami. Pani Wójt mówiła na poprzedniej sesji skoro 
ciąć wydatki  wszędzie, podatki poszły w górę wszystkim, włącznie z żytem rolnikom. 
Przewodniczący Rady zapytał radnego czy to jest wniosek formalny. 
Radny Jerzy Kłoczko: oczywiście, tak wniosek formalny.  
Głos zabrał radca prawny i wyjaśnił iż zgodnie z rozporządzeniem o wynagradzaniu 
pracowników samorządowych, wynagrodzenie zasadnicze Wójta Gminy do 5 tys. 
mieszkańców powinno być, mówię o zasadniczym, w widełkach od 4.200 zł do 5.900 zł plus 
dodatek funkcyjny. 
Radny Jerzy Kłoczko: jest zapisane 20%, 5% i 1%, tak Panie radco? 
Radca Prawny: jest kwotowy dodatek funkcyjny. 
Radny Jerzy Kłoczko: ale tutaj ma % w uchwale, to dlaczego jest 20% Czu nie może być 1%? 
Radna Jolanta Augustynowicz: dodatek specjalny a nie funkcyjny a to różnica. 
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Radny Jerzy Kłoczko: To ważna sprawa, radca prawny powiedział 4.200 zł i nie można 
mniej. Zasadnicze 4.200 zł wiec ja proponuje, dodatek funkcyjny 20%, tak. 
Radna Jolanta Augustynowicz: dodatek specjalny 20%. 
Radny Jerzy Kłoczko zaproponował 1% albo 0% można tak? 
Radca prawny: co najmniej 20% 
Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie propozycję, radnego. Kto jest z Państwa 
Radnych za propozycją  Pana Jerzego Kłoczki za obniżeniem poborów Pani Wójt, kto jest za? 
Nie widzę, kto jest przeciw. Głosami 1 „za”, 11 głosów „przeciw”, 3 głosami „wstrzymał 
się”, wniosek nie przeszedł. 
Radny Jerzy Kłoczko zapytał Radcę prawnego czy 1.000 zł musi być? 
Radca prawny odpowiedział iż dodatek funkcyjny musi być. 
Radny Jerzy Kłoczko: ale 1.000 zł może być 100 zł. 
Z-ca Wójta zapytała pana radnego dlaczego co roku podwyższał dla byłego Wójta. 
Radny Jerzy Kłoczko odpowiedział że bo było z czego. 
Z-ca Wójta: a dlaczego Pan nie zostawi na takim poziomie jakim jest. Tu nikt nie podwyższa. 
Radny Jerzy Kłoczko zaproponował dodatek funkcyjny 100 zł, dodatek specjalny 20%. 
Radca prawny wyjaśnił iż dodatek specjalny musi wynosić co najmniej 20 % wynagrodzenia 
zasadniczego czyli dodajemy zasadnicze do funkcyjnego. 
Radny Jerzy Kłoczko: jest moja propozycja 4.200 zł i tutaj 100 zł,  
Radny Grzegorz Pietrewicz: Mam pytanie jaka jest konsekwencja takiej decyzji. 
Radca prawny: prawdopodobnie Wojewoda by uchwalił, czyli zostawiamy to co do tej pory. 
Przewodniczący Rady: Tak jest, o czym mamy rozmawiać. Proszę Państwa ja ją cytowałem ta 
uchwałę, poddałem pod głosowanie i odnośnie Pańskiej propozycji 11 głosów „za”, przeciw 
obniżeniu 1 głos i wstrzymujących się 3 głosy. 
Przewodniczący Rady: przechodzimy do przegłosowania uchwały. 
Radny Jerzy Kłoczko: Panie Przewodniczący Pan kręcisz tutaj tak, że nawet ja tak nie 
kombinowałem. Pan Przewodniczący powiedział że musimy obniżać bo i bibliotekarce się 
obniża, wszystkim się obniża o te kręcenie chodzi. 
Przewodniczący Rady; ja nie kręcę bo mi nie potrzeba kręcić. Przewodniczący poddał projekt 
uchwały pod głosowanie. W wyniku przeprowadzonego głosowania 12 głosami „za”, 1 
głosem „przeciw”, 2 głosami „wstrzymał się” uchwała została podjęta. 
Radny Jerzy Kłoczko: w związku z tym, że Pani Wójt znowu na takie słabe pobory, więc ja 
swoją dietę przekazuje dla Pani Wójt, żeby te pobory trochę podnieść. Panie Przewodniczący 
skoro to było, po co Pan kręcisz i robisz Pan w balona. 
Radny Jerzy Kłoczko: jak było ustalone to po co zmieniać, to po co ta uchwała. 
Przewodniczący Rady: Panie Jerzy ja z Panem nic nie ustalałem. 
Radny Jerzy Kłoczko: Rozmawialiśmy jak ludzie, ja przynajmniej swój wniosek 
podtrzymuje. 
AD.5.16) Przewodniczący przedstawił projekt uchwały w sprawie  przyjęcia programu 
współpracy Gminy Nowinka z organizacjami pozarządowymi oraz innymi podmiotami 
prowadzącymi działalność pożytku publicznego na 2013 rok i poprosił o wnioski do uchwały. 
Radny Grzegorz Pietrewicz: a ile jest tych organizacji na terenie Gminy? 
Przewodniczący Rady: 1 
Przewodniczący Rady poddał projekt uchwały pod głosowanie. W wyniku przeprowadzonego 
glosowania 13 głosami „za”, 1 głosem „przeciw” i 1 głosem „wstrzymał się” uchwała została 
podjęta. 
AD.5.17) Przewodniczący  Rady przedstawił projekt uchwały  w sprawie wystąpienia Gminy 
Nowinka ze Stowarzyszenia Euroregion „ Niemen”. 
Radny Bogdan Korzun: czy będą jakieś skutki wystąpienia z tego? 
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Z-ca Wójta: nie żadnych skutków nie będzie. Po prostu składki 2.500 zł nie trzeba będzie 
płacić. 
Przewodniczący Rady poddał projekt uchwały pod głosowanie. W wyniku przeprowadzonego 
głosowania 12 głosami „za” i 3 głosami ‘wstrzymał się” uchwała została podjęta. 
Radny Jerzy Kłoczko; Panie Przewodniczący wrócę do wynagrodzenia Wójta, jaki był sens 
wprowadzenia tej uchwały. Na pierwszej sesji nie było tego a teraz tak. Jeszcze raz Panu 
powtarzam podpadł Pan u mnie i to bardzo, mówisz Pan jedno, robisz drugie. Po co to 
wprowadzać? 
AD.6 Wnioski i interpelacje. 
Radny Krzysztof Rowiński: Ja bym chciał poruszyć jedną sprawę jeżeli chodzi o opłatę 
miejscową. Mamy już stawki ustalone, natomiast co do listy osób którzy są kwaterodawcą czy 
prowadzi pole namiotowe by była wciągnięta jako inkasent. Możemy prawnie tak to załatwić, 
nie ma żadnego problemu, możemy taką uchwałę podjąć, bo może być taka sytuacja że ktoś 
tego inkasenta na swoje pole biwakowe może nie wpuścić. 
Pan Trocki: Panie Przewodniczący niech Pan mi teraz powie kiedy będzie odpisywał mi Pan 
na moją korespondencję z Panem czy ma Pan obowiązek odpisywania czy nie. 
Przewodniczący Rady: jaką korespondencję? 
Pan Trocki: Tą co pisze do Pana, a te wcześniejsze jeszcze co były 
Przewodniczący Rady: Pan Prokorym, a co ja mogę w tej sprawie odpowiedzieć, przecież ja 
nie jestem władnym do starych spraw. 
Pan Trocki: Kto Pana reprezentuje w Urzędzie Gminy? 
Przewodniczący Rady: biuro obsługi rady. 
Głos zabrał Pan Michał Okrągły zarzucił Panu Trockiemu, dlaczego  nie przychodził na sesję 
jak był Motybel, czemu w tym czasie żaden pracownik w Urzędu Gminy się nie oddalał, na 
każde żądanie był tu. Teraz jest pytanie o działkę, gruntami zajmuje się Lech Myszkowski, 
jest tu czy nie, on powinien to wyjaśnić. Druga rzecz utaj nie ma nagłośnienia, 
Przewodniczący musi się przekrzykiwać, jak prowadził sesję Kłoczko to nikt nie miał prawa 
nic powiedzieć i radnym odbierał głos, nikogo nie informując, a sesja była prowadzona 
szybko i składnie, a nie dyskusje. 
Radny Krzysztof Rowiński: Każdy kto prowadzi taka działalność jest inkasentem i koniec. 
AD.7 Wolne wnioski.  
Przewodniczący Rady: Mogę ograniczyć czas dla każdego występującego. To jest inicjatywa 
Przewodniczącego. Przewodniczący poprosił o zgłaszanie kandydatów do listy mówców. Jest 
5 minut dla każdego. 
Lista mówców: 
1 Borowski Wiesław 
2. Antonowicz Piotr 
3. Haraburda Marek 
4.Chrulski Stanisław 
Radny Jerzy Kłoczko: Panie Przewodniczący jeszcze ja do listy mówców. 
Przewodniczący Rady zamknął listę mówców i oddał głos Panu Borowskiemu. 
Pan Borowski: Ja w sprawie odśnieżania, było pięknie, ładnie, mieszkańcy wsi zostali 
zaproszeni na imprezę wigilijn ą, no niestety zawiało i nie dojechali. Druga sprawa po 
dzisiejszy dzień jest nie odśnieżono u nas jest taka droga w miejscowości Podkrólówek. Nikt 
nie wie czy to droga gminna czy powiatowa. Chciałbym zapytać jeszcze kto robił przetarg na 
fundusz sołecki, dlaczego nas sołtysów tak oszukano na kilogramy? Miało być 12 a wysypano 
10. Bo oni na kilogramy rozliczają. A kto to wozi i  mierzy to nie wiem. Teraz droga nie 
odśnieżona od soboty do czwartku, w czwartek dzwonię do Pana Marka, a Pan Marek mówi, 
że on nie ma jeszcze umowy podpisanej. 
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Pan Antonowicz: wpadło mi w ręce zarządzenie w sprawie powołania komisji do odbioru 
robót budowlanych, powołać się do zadania inwestycyjnego pod nazwą „Budowa wodociągu 
i kanalizacji ciśnieniowej z przepompowniami przydomowymi w miejscowościach 
Danowskie, Kopanica, Tobołowo, Strękowizna, Gmina Nowinka” w składzie: członkowie 
komisji Pani Citkowska, Pani Emilia Zielińska, Pani Katarzyna Czerwińska, przy udziale 
inspektora nadzoru Piotra Urbanowicza, zarządzenie wchodzi w życie z dniem podpisania, 
Wójt Gminy Dorota Winiewicz. A jak był poprzedni odbiór inwestycji to wiadomo na 300 
przyłączy 220 bubli było i Pani Citkowska również uczestniczyła czy to dla Pani Wójt nie jest 
wskazówka do tego żeby powołać fachowców a nie laików? 
Z-ca Wójta: Panie Antonowicz gdyby Pan chciał naprawdę sprawdzić jak to wyglądało i jak 
taki dokument końcowy wygląda to przyszedł by Pan do  Gminy i poprosił o protokół. 
Pan Antonowicz: mnie nie obchodzą papiery. 
 Z-ca Wójta; bardzo proszę wysłuchać mnie do końca, oprócz pracowników Urzędu Gminy 
którzy podpisują się na takim protokole są podpisy osób którym płaci Urząd Gminy z ich 
wiedze fachową tzn. kierownik budowy i nadzór nad tą inwestycją i te osoby tam się 
podpisują. To są fachowcy, specjaliści którzy odpowiadają za ten odbiór. 
 Pan Antonowicz: to tacy fachowcy podpisali włącznie z Panią Citkowską, gdzie 300 
przyłączy a 220 bubli, Pani była, nie było Pani w tej gminie, jak z wodociągów Pan tu 
przyjechał i zrównał z glebą tych ludzi którzy odbierali. Wykonał ten sam partacz który robił 
tutaj i nadal w komisji ten sam. Jakie członkowie komisji mają uprawnienia do odbioru, mają 
czy nie? 
Radca prawny: Proszę Pana a o jakich uprawnieniach Pan mówi, bo ja nie rozumiem? 
Pan Antonowicz: o takich do odbioru. Dlaczego za 500 tysięcy urządzenie w Bryzglu siedzi, 
kto to zlecił czy to radni czy to Pan Wójt Motybel, nic wszystko utajnione i dalej się przekręty 
robi. 
Z-ca Wójta: Panie Antonowicz niech się Pan nie zapędza aż tak. 
Pan Antonowicz: ja się zapędzam, słyszała pani czy nie, proszę Pani na 300 przyłączy, 220 
bubli, to jak to jest. 
Z-ca Wójta: ja nie będę rozstrzygała co było kiedyś, jeśli Pan ma taka możliwość proszę to 
zgłosić organom ścigania, ja Panu tłumaczę na czym polega taki protokół. Panie Antonowicz 
Pan w ogóle nie chce uzyskać odpowiedzi, bo Pan już ja ma, więc po co niepotrzebna 
dyskusja. 
Pan Antonowicz: to trzeba płakać Pani Wójt a nie się śmiać. 
Z-ca Wójta: Panie Antonowicz chociaż żeby jeden raz Pan przygotował się do dyskusji 
merytorycznie, a nie emocjonalnie bo Pan w tej chwili po prostu gra na emocjach. Żeby Pan 
przeczytał ustawę Prawo budowlane i nadzór budowlany, Pan by wiedział na czym polega 
protokół, kto może się podpisać. 
Przewodniczący Rady: Prawdopodobnie sprawa jest w organach ścigania. Jest komisja 
rewizyjna, będzie ustalony plan komisji rewizyjnej, budżetowej i rady. Komisja rewizyjna ma 
szeroki zakres uprawnień, może sprawdzić komisje, Wójta inna jednostkę. 
Pan Trocki: a jak nie chce? 
Przewodniczący Rady: Kto powiedział że niechce 
Pan Trocki: A Pan Niechciał obniżyć poborów dla Pani Wójt. 
Radny Jerzy Kłoczko: A obiecał że obniży. 
Pan Stanisław Chrulski: Chodzi o odśnieżanie, nie wiem kto tam miał umowę podpisaną u nas 
droga powiatowa jest żeby odśnieżyć do Państwa Pachuckich i do Danowskich. Odśnieżali 
prywatnie tam, społecznie. 
Radny Krzysztof Rowiński: Może zrobić w ten sposób ze jeżeli będzie jechał człowiek i 
będzie odśnieżał dane wsie to niech zostawi numer telefonu do sołtysa i do niego zadzwonić. 
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Ludzie którzy mieszkają tam na miejscu lepiej wiedzą, człowiek z zewnątrz on nie zna tych 
wsi. 
Radny Jerzy Kłoczko: a Ośrodek Zdrowia to, co piąta noga, gmina odśnieżona, szkoły 
odśnieżone, zajeżdżam pod Ośrodek Zdrowia, tam nic nie odśnieżono, powinna być 
najważniejsze, w pierwszej kolejności. Ludzie przyjeżdżają do pracy i samochodów nie ma 
gdzie postawić. 
Pan Marek Haraburda: Panie Przewodniczący po co jest ta lista podpisów przy cechach. Po co 
jest ta lista podpisów mieszkańców, jeżeli dostanie na dwa dni przed sesją, nie ma sensu 
wysyłać bo tylko denerwuje ludzi, bo nie zdąży to przejść. 
Radny Jerzy Kłoczko: Panie Przewodniczący, Panu sołtysowi chodzi, ze jest to poraniony 
pomysł, idzie cechem i lista wydrukowana i na tym się podpisują i po co to. 
Radny Krzysztof Rowiński: lista zostaje po to, do cechu dołączona, bo często się zdarza że 
sąsiad do sąsiada cechu nie zaniesie, a jak lista dołączona to wiadomo kto nie przenosi dalej. 
Przewodniczący Rady: Ostatnia wypowiedź 
Pan Antonowicz: do radnych, wykonujecie swoje obowiązki Panie Paszkiewicz, czytał Pan 
Statut. 
Radny Wojciech Paszkiewicz: Oczywiście. 
Pan Antonowicz: kto z tych radnych realizuje? 
Radny Krzysztof Rowiński: Wszyscy radni. 
 Przewodniczący Rady podziękował wszystkim za udział w sesji i złożył życzenia zebranym. 
Słowami „zamykam XVIII posiedzenie Rady Gminy” Przewodniczący Rady zamknął sesję. 
Sesja zakończyła się o godzinie 14.50. 
 
 

Protokołowała       Przewodniczący Rady Gminy 

Izabela Kuprewicz          Waldemar Jedliński  

 
 
 
 
 
 
 
 
  
 

 

 
 
 
 
 
 
 
 


